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عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران :

مهندس علیرضا حائری - عضو هیئت مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران

سردرگمـی در »بیـن التعطیلیـن« دو  دولـت

 سال گذشته در حالی به پایان رسید که در این 
سال بخش صنعت کشور با فراز و نشیب های خاص 
خود مواجه بود. در این سال نوسانات نرخ ارز، کمبود 
و گرانی مواد اولیه و نیز تورم بالا برای واحدهای 
تولیدی شرایطی را ایجاد کرد که به موازات کاسته 
شدن از قدرت خرید مردم، تولیدکنندگان همزمان 
با افزایش هزینه های تولید و کاهش فروش مواجه 
شدند. امری که به گفته کارشناسان در این سال 
فعالان اقتصادی تقریبا تمامی مسائلی که می شد 
را  باشد  کافی  اقتصاد یک کشور  زمین زدن  برای 

تجربه کردند.
از سوی دیگر سال 1400 نیز که به عنوان سال 
شده  نامگذاری  پشتیبانی ها  و  مانع زدایی ها  تولید، 
است در شرایطی سه ماهه اول آن در حال سپری 
شدن است که از ابتدای سال موضوع تورم، انتخابات 
هسته ای  مذکرات  نتیجه  نیز  و  ریاست جمهوری 
را  کشور  در  تولیدی  فعالیت های  اغلب  وین،  در 

تحت الشعاع خود قرار داده است.

انتظار تحول خاصی در ۱۴۰۰ وجود ندارد
در همین رابطه علیرضا حائری عضو هیات مدیره 
با  گفت وگو  در  ایران  نساجی  متخصصین  جامعه 
وضعیت  دورنمای  خصوص  در  صنعت«  »جهان 

در  می دهد:  توضیح  در سال 1400،  ایران  صنعت 
اسفندماه سال گذشته مدیرکل صنایع نساجی وزارت 
صمت تغییر کرد و به جای او سرپرست تعیین شد؛ 
جدید  سرپرست  مجددا  امسال  اردیبهشت  در  اما 
جای خود را به همان مدیرکل سابق داد. این اتفاق 
در حالی صورت گرفت که در سال 99 چند بار نیز 
وزیر و سرپرست برای وزارتخانه صمت تعیین و تغییر 
کرد و در مجموع این وزارتخانه برای چهار ماه بدون 
وزیر بود. امسال نیز در حالی آغاز شده که معتقدم در 
سال هایی که سال انتخابات ریاست جمهوری است، 
این سال را به طور کلی از دست می دهیم. زیرا دولت 
مستقر در حال آماده سازی خود برای رفتن و عملا 
در حال سر و سامان دادن به اقدامات نیمه کاره و 
رفع و رجوع نواقص است. به همین دلیل هیچ گونه 
تصمیم گیری کلانی در شش ماه اول سال انجام 
نمی شود و ما عملا نیمی از سال را از دست خواهیم 
داد. دولت جدید نیز برای استقرار چندین ماه مشغول 
انتصابات، رای اعتماد از مجلس و نیز سایر پروسه ها 
خواهد بود که این امر سبب می شود که چندین ماه 
نیز زمان برای انجام چنین اموری سپری شود. به 
عنوان مثال برای 31 استان که سازمان صمت دارند، 
تغییر روسای آنها که همگی نیز معمولا با مراسم 
تودیع و معارفه همراه است، عملا شش ماه دوم 

نیز به بحث مهره چینی های دولت جدید  سال را 
اختصاص می دهد. در نتیجه انتظار نمی رود در کل 
صنایع به صورت عام و صنعت نساجی به صورت 
خاص، تغییر و تحولی را در این سال داشته باشیم 
و تنها اگر مسوولان بتوانند همین روال موجود را 
بدون نوسانات به سرانجام برسانند، به نظر می رسد 
جا  به  خود  از  در سال 1400  موفقی  کارنامه  که 

گذاشته اند.
خاطرنشان  خود  صحبت های  ادامه  در  حائری 
آقای  دولت  دوم  دوره  در  صمت  وزارت  می کند: 
روحانی چندین و چندبار درگیر تغییر و تعیین وزیر 
بود؛ امری که به نوبه خود مشکلات زیادی را از 
منظر بی ثباتی برای این وزارت خانه ایجاد کرد. هر 
چند در این دوره مدیرکل بخش نساجی ثابت بود، 
اما وزیر و معاونان آن دائما در حال رفت وآمد بودند. 
امسال نیز همانطور که ذکر کردم با بحث انتخابات 
از  انتظار خاصی  نمی توان  ریاست جمهوری عملا 
که  است  دلیل  همین  به  داشت.  وضعیت صنایع 
معتقدم بهتر بود انتخابات در بهمن یا اسفند برگزار 
ابتدای سال هدایت قوه  از  می شد تا دولت جدید 
مجریه را بر عهده می گرفت؛ زیرا در شرایط کنونی 
نه دولت قبلی و نه دولت جدید پاسخگوی مسائل 
امسال نخواهند بود و این همان مشکلی است که 
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بخش  برای  ریاست جمهوری  انتخابات  سال های 
صنعت کشور ایجاد می کند.

شعار زیبای احیای واحدهای راکد
مسوولان وزارت صمت اعلام کرده اند که در سال 
گذشته1500 واحد راکد و نیمه تعطیل را به چرخه 
هدف گذاری  نیز  امسال  برای  و  بازگردانده  تولید 
دوهزار واحد دیگر در دستور کار وزارت صمت قرار 
دارد. در این رابطه علیرضا حائری توضیح می دهد: 
این موضوع اکنون چندین سال است که ادامه دارد 
و من نیز در مصاحبه های خود از لزوم تاسیس اداره 
کل صنایع راکد در وزارت صمت صحبت کرده ام. 
اگر این میزان واحدهای نیمه تعطیل و راکد در کشور 
وجود دارد که هر ساله به مدار تولید باز می گردد، 
خب این اداره کل را تاسیس کنند تا مشخص شود 
چه اقداماتی تاکنون انجام شده و چه بهره وری از این 

اقدامات حاصل شده است. 
گرداندن  باز  بر  مبنی  کاری  چنین  اسم  واقع  در 
واحدهای راکد به چرخه تولید، چیزی جز شعار زیبا 
احیای  بر  آمارهایی مبتنی  یعنی هر سال  نیست. 
بدون  می شود،  اعلام  کشور  در  راکد  واحدهای 
آن که از آنها نامی برده شود، پراکندگی جغرافیایی 
آن مشخص باشد و حتی رشته صنعتی آنها تعیین 
شده باشد.در آخر سال هم اعلام می شود که این 
مقدار واحد به چرخه تولید بازگردانده شد؛ حال دقیق 
واحدهای  راه اندازی  میزان  این  نیست  مشخص 
تولیدی چه نقشی در افزایش تولید و میزان اشتغال 
کشور داشته است؟ بنابراین معتقدم این آمار قابل 
این  جالب  نکته  و  نیست  و رصد  ارزیابی  اعتماد، 
است که چنین برنامه ای گویا تمامی هم ندارد. در 
همین جاست که لازم است نهادهای نظارتی مانند 
این موضوع  به  مجلس و مرکز پژوهش های آن 
این واحدهایی که  بررسی کنند که  ورود کرده و 
تعطیل شده  چرا  اولا  شده اند،  احیا  می شود  گفته 
و ثانیا در کجا و چگونه مجددا راه اندازی شده اند؟ 

مجلس که تنها وظیفه قانونگذاری ندارد، بلکه وظیفه 
نظارتی نیز دارد و چه خوب است که برای یک بار 
هم که شده از وزارت صمت بخواهد توضیح دهد 
که مثلا 1500 واحدی که در سال 99 به چرخه 
تولید بازگشته است، چه تاثیری در رشد اقتصادی و 
صنعت کشور داشته اند؟ وقتی 1500 واحد به چرخه 
تولید باز می گردند، قاعدتا باید کالایی تولید و عرضه 
شود که طبیعتا این امر نیز بر تولید ناخالص داخلی، 
رشد صنعت و میزان اشتغال تاثیر خواهد داشت. 
از طرف دیگر هم اعلام نمی شود که وقتی برای 
امسال هدف گذاری بازگشت دو هزار واحد تولید راکد 
به چرخه تولید در دستور کار است، در حال حاضر 
چند واحد راکد در کشور وجود دارند و اساسا قرار 
است چند سال دیگر این داستان ادامه داشته باشد؟

ایجاد ممنوعیت حمایت از صنایع نیست
در  پوشاک  تولیدکنندگان  صحبت  پای  وقتی 
کشور می نشینیم، موضوع ممنوعیت واردات مواد 
اولیه از مهم ترین گلایه های فعالان این صنعت 
کشور  نساجی  صنعت  که  معتقدند  آنها  است. 
اولیه  از نیاز مواد  توان تامین بیش از 30 درصد 
تولید پوشاک را ندارد و دولت به اسم حمایت از 
صنعت نساجی با ممنوع کردن واردات مواد اولیه 
در واقع در حال ضربه زدن به کل صنایع نساجی 
است. در این رابطه علیرضا حائری به عنوان یک 
من  می دهد:  توضیح  نساجی  صنعت  متخصص 
هم معتقدم دولت با ایجاد محدودیت و ممنوعیت 
قصد حمایت از صنعت را دارد، که این کار اصولا 
اقدام درستی نیست. هر گونه ایجاد محدودیت و 
ممنوعیت نه تنها به ضرر صنعت است، بلکه فسادزا 
نیز خواهد بود. در این زمینه گلایه تولیدکنندگان 
که  اولیه  مواد  واردات  ممنوعیت  برای  پوشاک 
گلایه ای  است،  پارچه  منظورشان  نیز  عمدتا 
درست و به  جاست. پارچه به اندازه کافی در کشور 
وجود ندارد و به همین دلیل ناچار هستیم که چه 

به لحاظ کیفی و چه به لحاظ کمی بخشی از آن 
را وارد کنیم. به همین دلیل معتقدم هر کس که 
کارت بازرگانی داشته و در بخش نساجی فعالیت 
می کند، باید مجاز به واردات هر نوع کالایی باشد؛ 
نه اینکه واردات صرفا محدود به چند نفر خاص 
شود و سایرین از این حق محروم شوند. این کار 

در واقع ایجاد انحصار و رانت خواهد بود.
تولیدکنندگان  اگر  اما  می افزاید:  ادامه  در  حائری 
پوشاک به این اصل اعتقاد داشته باشند که باید 
باشد، لازم  نیازشان مجاز  اولیه مورد  واردات مواد 
است از سوی مقابل هم به این اصل معتقد باشند که 
ممنوعیت ورود پوشاک نیز برداشته شود. نمی شود 
ورود پوشاک به کشور ممنوع باشد، اما در مقابل 
سایر واردات مانند نخ، پارچه و الیاف آزاد باشد. در 
واقع یا باید همه چیز با هم آزاد باشد یا همه چیز 

با هم ممنوع.
اینکه چیزی به نفع ما باشد واردات آن آزاد و آنچه 
به ضرر ماست وارداتش ممنوع شود، دقیقا یک بازار 
انحصاری و غیررقابتی ایجاد خواهد کرد.مجدد تاکید 
می کنم که هر نوع ممنوعیت برای واردات پوشاک، 
بازار، کمبود و  نیاز  الیاف مشروط به  پارچه، نخ و 
تقاضا اقدام درستی نیست و اگر در کشور کمبود 
پوشاک وجود داشته باشد، باید واردات آن آزاد شود. 
محدودیت ها،  ایجاد  با  که  است  کالایی  پوشاک 
قابلیت واردات قاچاق را پیدا می کند که این موضوع 
به مراتب بدتر است؛ یعنی وقتی که شما با واردات 
رسمی و قانونی پوشاک مخالفت می کنید، یک راه را 

برای قاچاق آن به کشور می گشایید.
به همین دلیل است که طبق گفته مسوولان اکنون 
سالی حدود دو میلیارد دلار واردات قاچاق پوشاک به 
کشور صورت می گیرد. بنابراین بهتر است که ایجاد 
ممنوعیت و محدودیت را چندان به اسم حمایت از 
صنایع نگاه نکنیم. حمایت از صنعت فقط جلوگیری 
از واردات نیست و این اقدام به تنهایی دردی را دوا 

نخواهد کرد.




